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آیا دوره فعلی شوراهای شهر و روستا تمدید خواهد شد؟
تصمیم بهارستان  برای ساکنان «بهشت»

سیـاستسیـاست

 CFT تصمیم گیری درباره پالرمو و
بر عهده مجمع است

او در پاســخ به پرسشــی درباره طــرح مباحثــی در زمینه تمدید 

ادامـه از 
صفحه

۲

یک ســاله عمر دوره فعلی شــوراهای اســلامی گفت: فرایندهای 
برگزاری انتخابات در ســال آینده در حال انجام اســت، مگر اینکه 
مجلس مصوبه جدیدی داشــته باشــد و قانون موجود را اصلاح 
کند. در گذشــته نیز یک مرتبه مدت شــوراها تمدید شــده و با اشکال شورای 
نگهبان نیز مواجه نشده است. این روزها نیز سناریوهای مختلفی مطرح است 
اما تــا زمانی که مجلس چیزی را مصوب نکند، نمی توانیم درباره جزئیات آن 
اظهار نظر کنیم. بر  اســاس قانون انتخابات، انتخابات میان دوره ای لزوما باید با 
یک انتخابات سراسری برگزار شود؛ بنابراین اگر انتخابات شورای اسلامی شهر 
و روستا در سال آینده برگزار نشود، طبیعتا انتخابات میان دوره ای نیز از دستور 

کار خارج می شود.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به ســؤال دیگری درباره احتمال ورود 
شورای نگهبان به موضوع تأیید صلاحیت های نامزدهای انتخابات شوراها به  
دلیل بروز تخلفات از ســوی برخی اعضای شوراهای اسلامی شهر تأکید کرد: 
بر اســاس قانون موجود، نظارت بر انتخابات شــوراها بر عهده مجلس است 
نه شــورای نگهبان. طبیعتا تا قانــون تغییر نکند، روال به همین صورت ادامه 
خواهد داشــت. همچنین بر اساس قانون، مسئولیت شــورای نگهبان درباره 

انتخابات های ملی است.
طحان نظیــف در ادامه در پاســخ به پرسشــی درباره آخریــن روند طرح 
ســاماندهی اتباع اعلام کرد: اگر در مجلس چیزی در این زمینه تصویب شود، 

ما در شورای نگهبان اظهار نظر خواهیم کرد.
او در پاســخ به پرســش دیگری مبنی بر اینکه «با توجه به بررســی لایحه 
FATF در مجمع تشــخیص، آیا شورای نگهبان با وجود اینکه پیش از این نظر 
خودش را اعلام کرده است، می تواند در مراحل بعدی لایحه اظهارنظر کند؟» 
گفت: شــورای نگهبان ســال های قبل درباره این موضوع اظهارنظر کرده و با 
ارجاع مصوبه به مجمع فارغ از اظهارنظر است. FATF مجموعه ای از قوانین 
و مقررات اســت که بســیاری از آنها در حال اجراست. بحث این روزها صرفا 
درباره دو لایحه پالرمو و CFT است؛ شورای نگهبان در آن مقطع هیچ ایرادی 
درباره پالرمو نداشــت و با توجه به ایرادات هیئــت عالی مجمع، موضوع به 
صحن مجمع تشخیص ارجاع داده شد. درباره CFT نیز  هم شورای نگهبان و 

هم هیئت عالی مجمع ایراد داشتند.
او در پاسخ به سؤالی درباره سرنوشت طرح ساماندهی کارکنان تأکید کرد: 
شورای نگهبان در این زمینه ایرادی نداشت و به  دلیل ایراد هیئت عالی مجمع 

و اصرار مجلس بر مصوبه خود، موضوع به صحن مجمع ارجاع داده شد.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی درباره طرح مباحثی در زمینه 
تجمیع انتخابات های مجلس و ریاست جمهوری و نظر شورای نگهبان در این 
زمینه، تأکید کرد: بر اساس قانون اساسی، هم دوره مجلس شورای اسلامی و 
هم دوره ریاســت جمهوری چهارساله است. با اتفاقی که برای رئیس جمهور 
فقید رخ داد، عملا آغاز دوره ریاســت جمهوری و دوره مجلس نزدیک به هم 
شــده اند و این یک امر ناگزیر بود؛ درباره اینکه این دو انتخابات هم زمان با هم 
یعنی در یک روز یا با فاصله اندکی برگزار شود، باید در مقطع مناسب خودش 

جمع بندی و تصمیم گیری شود.

گزارش

شرق: این دوره از شوراهای شهر و روستا تمدید خواهد شد؟ موضوعی که بهارستان قرار 
اســت درباره آن تصمیم گیری کند و هنوز مشــخص نیست موضعی که جوکار، نماینده 
پیشــنهاددهنده تمدید این دوره شوراها، بارها در رسانه ها مطرح کرده است، از خواست 
اکثریت مجلس می آید یا نگاه نمایندگانی اســت که وابسته به جریان نزدیک به شهردار 

تهران بوده و نگاه جناحی به مسئله دارند.
تا قبل از ســقوط هلیکوپتر رئیس دولت ســیزدهم، انتخابات شــوراها با انتخابات 
ریاســت جمهوری هم زمان برگزار می شــد کــه با توجه بــه انتخابات پیــش از موعد 
ریاســت جمهوری، امکان برگــزاری این انتخابات نبود که همان ابتــدا جریان نزدیک به 
شهردار بر طبل تمدید این دوره تا انتخابات ریاست جمهوری پانزدهم کوبیدند و معتقد 
بودند هزینه برگزاری انتخابات جدا از ریاســت جمهوری به صرفه نیست و با تمدید این 
دوره می توان روند همیشــگی را حفظ کرد، امــا در مقابل افکار عمومی مدافع این نظر 
نبود و همچنان هم نیســت. بااین حال، اگر قرار باشد انتخابات شوراها  طبق برنامه سال 
آینده برگزار شود، هم اکنون بهارستان باید دست به کار شود و هیئت های نظارتی را فعال 
کند؛ زیرا بررســی صلاحیت نامزدها در این انتخابات برعکس ســایر انتخابات ها زیر نظر 
شورای نگهبان نیست. اما خب فعلا خبری از تلاش نمایندگان برای استارت روند اجرائی 
نبوده؛ زیرا تعدادی از نمایندگان در تلاش برای تمدید حداقل یک ساله این دوره هستند تا 

همچنان ترکیب فعلی شورا و شهردارها از جمله شهردار تهران حفظ شود.
هرچند تصمیم نهایی مجلس مشخص نیست، اما به وزن کشی سیاسی درون جناحی 
در جریان اصولگرایی بازمی گردد؛ اینکه همان گونه که در انتخابات شهردار تهران شاهد 
رقابت جریان نزدیک به قالیباف با جریان نزدیک به زاکانی باشیم یا نه! خود نقش مهمی 
در تصمیم نهایی مجلس خواهد داشت. هرچند شرایط کمی پیچیده تر از آن روزهاست 
اما افکار عمومی هم طرح تمدید را وابســته به طرح ماندگاری شــورای شــهر تهران و  

شهردار تهران می داند و از این رو تصمیم بهارستان سخت خواهد بود.
به هرحال جوکار، رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی که 
از مدافعان تمدید این دوره اســت و پیگیر طرح تمدید، گفته اســت: در صورت تصویب 
طرح تمدید یک ســاله دوره فعلی شــوراها، انتخابات شــوراها و میان دوره ای مجلس 
شــورای اسلامی خرداد ۱۴۰۵ برگزار می شــود و در این مدت، نمایندگی شهرهای بدون 

نماینده بر عهده نماینده معین است.
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان نیز دیروز در نشست خبری خود اعلام 
کرد: در صورت برگزاری انتخابات شــوراها در خــرداد ۱۴۰۵، انتخابات میان دوره ای نیز 

هم زمان با آن برگزار می شود.
بر اســاس قانون فعلی، انتخابات شــوراهای اسلامی شهر و روســتا و میان دوره ای 
مجلس در حوزه انتخابیه تبریز قرار است خرداد ۱۴۰۴ برگزار شود و انتظار می رود دقیقا 
این روند مطابق قانون اجرا شــود، اما طرح تمدید روی میز بهارستان نشینان است و باید 

دید تصمیم نهایی آنها چه خواهد بود.
در همین رابطه گودرزی، ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس  گفته است: یکی از موارد 
مطروحه در طرح اصلاح قانون انتخابات شوراهای شهر و روستا، بحث تمدید یک ساله 
دوره ششــم شوراهای شهر و روستاست که این پیشــنهاد از سوی تعدادی از نمایندگان 
دنبال می شود. نمایندگان دلایل متعددی برای تمدید دوره ششم شوراها دارند که ایجاد 
فرصــت زمانی برای ثبت نــام داوطلبان میان دوره ای مجلس، برگــزاری انتخابات تمام 
الکترونیک شــوراها و ایجاد فرصت برای اعمال اصلاحیه جدید قانون بر انتخابات آتی 

شوراها بخشی از دلایل نمایندگان به شمار می رود.

وی گفت: جمعی از نماینــدگان معتقدند با توجه به اینکه امکان برگزاری هم زمان 
انتخابات شــوراها با فاصله کمی از تشــکیل مجلس عملا امکان پذیر نیست و تجمیع 
انتخابات در ســال های پیش رو نیز یک امر ضروری اســت، لاجرم لازم است دوره هفتم 

شوراها اصلاح شود.

 این طرح  باعث شده است برخی آن را به تمدید دوره شهردار فعلی تهران مرتبط بدانند
در همین رابطه حبیب قاســمی، عضو کمیسیون عمران و کمیسیون اصل ۹۰ قانون 
اساسی مجلس شورای اسلامی، در گفت وگو با «شرق»، با اشاره به طرح تمدید یک ساله 
دوره فعلی شوراهای شهر، بر اهمیت احترام به رأی مردم و ضرورت برگزاری انتخابات 

در زمان مقرر تأکید کرد.
عضو کمیســیون اصل ۹۰ قانون اساســی، درباره طرح تمدید یک ســاله دوره فعلی 
شــوراهای شهر گفت: «بر اساس قانون، دوره شوراهای شهر چهار ساله است و این بازه 
زمانی در هنگام رأی گیری به مردم اعلام شــده است. مردم شــوراها را با افق عملکرد 
چهار ســاله انتخاب کرده انــد و هرگونه تغییر در این مــدت  می تواند به اعتماد عمومی 
آســیب بزند». وی افزود: «گرچه در گذشــته تغییراتی مانند سه ساله شدن دوره شوراها 
مطرح شده بود، اما این موضوع با مخالفت های گسترده ای مواجه شد. امروز نیز در حوزه 
انتخابیه و در میان مردم، مخالفت جدی با تمدید دوره شوراها مشاهده می شود. بسیاری 
از مردم عملکرد شوراها را رضایت بخش نمی دانند و بر این باورند که تغییرات مدیریتی 

و ورود افراد جدید می تواند به بهبود وضعیت کمک کند».
قاســمی در ادامه اظهار کرد: «این طرح، علاوه بر ایجاد شــبهه در میان مردم، باعث 
شده اســت  برخی آن را به تمدید دوره شهردار فعلی تهران مرتبط بدانند. این موضوع 
به ویژه در کلان شهرها و شهرهای بزرگ بیشتر برجسته شده است. با این حال، هدف اصلی 
از طرح تمدید یک ســاله، هماهنگی با انتخابات مجلس و جلوگیری از تداخل زمانی در 
برگزاری انتخابات شــوراها و مجلس عنوان شده اســت. اما به نظر می رسد این توجیه 
برای بسیاری از مردم و نمایندگان قانع کننده نیست». این عضو کمیسیون عمران مجلس 
با اشــاره به پیامدهای احتمالی این طرح بیان کرد: «تمدید یک ساله دوره شوراها  اگرچه 
ممکن اســت به  لحاظ اجرائی مزایا هم داشــته باشــد، اما به احترام رأی مردم و اصل 
چهار ســاله بودن دوره شوراها، نباید چنین تصمیمی اتخاذ شــود. مردم انتظار دارند که 
انتخابات در زمان مقرر برگزار شــود و شــوراهای جدید با انگیزه و شــناخت کافی وارد 

عرصه شوند».
قاســمی همچنین بــه برخی پیشــنهادهای دیگر اشــاره کرد و گفــت: «در جریان 
بررســی این طرح، پیشنهادهایی نیز برای هفت ساله شدن دوره شوراها مطرح شد که با 
مخالفت های گســترده ای روبه رو شد. در نهایت با مخالفت های جدی هفت ساله شدن 
دوره شــوراها، پیشنهاد تمدید یک ســاله را مطرح کردند که گویا از همان ابتدا هدف این 
بود که نمایندگان مجلس را به مرگ بگیرند که به تب راضی شــوند. در نهایت، به نظر 
می رســد طرح تمدید یک ساله، با توجه به شرایط موجود، شانس بیشتری برای تصویب 
دارد. با این حــال، من و برخــی از همکارانم در مجلس معتقدیم  این طرح نباید تصویب 
شــود و انتخابات باید طبق زمان بندی قانونی برگزار شود». وی در پایان خاطرنشان کرد: 
«احتــرام به رأی مردم و برگزاری انتخابات در زمان مقرر، علاوه بر حفظ اعتماد عمومی، 
به ارتقای کیفیت مدیریت شــهری و انتخاب شهرداران جدید کمک خواهد کرد. ما باید 
با پرهیز از تصمیمات مقطعی و بحث برانگیز، زمینه را برای مشارکت حداکثری مردم در 

انتخابات فراهم کنیم».

زهرا قاســمی: جعفر پورکبگانی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی، با تأکید بر لزوم احترام به رأی مردم و زمان بندی قانونی انتخابات، 
مخالفت خود را با طرح تمدید یک ســاله دوره شــوراهای شهر اعلام کرد و 
آن را مغایر با اصول دموکراســی دانست. عضو کمیسیون اجتماعی، با انتقاد از 
طرح تمدید یک ســاله دوره فعلی شوراهای شــهر، این اقدام را مغایر با حق مردم در 
انتخاب نمایندگانشان دانست و اظهار کرد: «اساسا هرگونه افزایش دوره های انتخاباتی 
خارج از چارچوب قانونی، نقض آشکار حقوق مردم است. رأی دهندگان با علم به دوره 
چهار ساله شــوراها رأی داده اند و هر تغییری در این بازه، نوعی بی احترامی به اعتماد 
عمومی محســوب می شــود». وی در ادامه افزود: «در مواردی خاص، مانند شهادت 
رئیس جمهور یا شرایط اضطراری مشابه، ممکن است تغییراتی در زمان بندی انتخابات 
ضرورت پیدا کند، اما در شــرایط عادی هیچ دلیلی برای چنین تصمیماتی وجود ندارد. 
برخــی از موافقان این طرح، توجیهات اقتصادی یا تجمیع انتخابات را مطرح می کنند، 
اما این دلایل نمی توانند حقوق مردم را زیر ســؤال ببرند. برای هر مشکلی، راه حل های 
منطقی تری وجود دارد که نیازی به نقض اصول دموکراسی نداشته باشد». پورکبگانی 
با تأکید بر اهمیت عملکرد شوراها در مدت قانونی خود گفت: «مردم با آگاهی از دوره 
چهار ساله شــوراها، نمایندگان خود را انتخاب کرده اند و انتظار دارند عملکرد آنها در 
این بازه زمانی ارزیابی شــود. اگر عملکرد اعضای شــورا رضایت بخش نباشــد، مردم 
در انتخابــات بعدی این فرصت را دارند که گزینه هــای دیگری را انتخاب کنند. تمدید 
یک ساله دوره شوراها، این حق طبیعی مردم را محدود می کند و می تواند به نارضایتی 
عمومی منجر شود». وی همچنین به شبهات مطرح شده درباره هدف این طرح اشاره 
کرد و افزود: «اینکه برخی معتقدند این طرح با هدف تمدید دوره شهردار فعلی تهران 
مطرح شــده اســت، جای تأمل دارد. هرگونه تصمیم گیری در این زمینه باید شفاف و 
مبتنی بر منافع عمومی باشــد، نه منافع شخصی یا گروهی خاص. اگر این روند ادامه 
پیدا کند، ممکن اســت در آینده افراد دیگری نیز برای منافع شــخصی یا گروهی خود، 
چنین تغییراتی را پیشــنهاد دهند که این موضوع به طور جدی اعتماد مردم به سیستم 
را خدشه دار می کند». عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در پایان تأکید کرد: «احترام به 
رأی مردم و پایبندی به قانون، اصلی ترین وظیفه نمایندگان و مســئولان است. هرگونه 
تغییــر در زمان بندی قانونی انتخابات باید با در نظــر گرفتن مصالح عمومی و رعایت 
حقوق مردم انجام شــود. تمدید یک ســاله شــوراها، نه تنها به اعتماد عمومی آسیب 

می زند، بلکه می تواند روند مدیریت شهری را نیز با مشکلات جدی مواجه کند».

تمدید یک ساله شوراهای شهر 
مخالف اصول دموکراسی است
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